

➡ សេចក្តីថ្លែងការណ៍ស្តីពី ទិវាពិភពលោកនៃការលុបបំបាត់ភាពធានាជីវិតអឺរ៉ូប៊ីស្ទ ឆ្នាំ២០១៧

【សូមលុបបំបាត់ការរើសអើងពូជសាសន៍នៅក្នុងអំណាចនៃចំណងសាមគ្គីភាព នៅជុំវិញពិភពលោក។】

អង្គការសហប្រជាជាតិបានប្រកាសធ្វើខួបទិវាពិភពលោកលុបបំបាត់ការរើសអើងពូជសាសន៍ចាប់តាំងពី ថ្ងៃទី២១ ខែ០៣ ឆ្នាំ១៩៦៦ មកម្ល៉េះ។ នៅអាហ្វ្រិកខាងត្បូង គឺជាបឋមអាជ្ញាធរ ដែលប្រឆាំងនឹង គោល នយោបាយក្រុមបាតុកម្មបានស្លាប់អស់ចំនួន ៦៩នាក់ ដោយការបាញ់ប្រហារពីប៉ូលីស នៅក្នុងបាតុកម្ម ថ្ងៃទី ២១ ខែ០៣ ឆ្នាំ ១៩៦០។ ដូចនេះហើយក៏លើកយក ថ្ងៃនេះ ដើម្បីគោរពចំពោះជនដែលបានរងគ្រោះផង។ ប៉ុន្តែ ការរើសអើងពូជសាសន៍ នៅតែមានបន្តភាពធ្ងន់ធ្ងរយ៉ាងខ្លាំង។

រដ្ឋាភិបាលកូរ៉េខាងត្បូងក៏រួមចំណែកការរើសអើងពូជសាសន៍ដែរ។ ថ្មីៗនេះ រដ្ឋាភិបាលកូរ៉េបានអះអាងថា ការចុះចាប់ជនអន្តោប្រវេសន៍ ខ្លាំងដោយសារតែ ជនចំណាកស្រុក ដណ្តើម ការងារ និងប្រាក់ខែ របស់ជនជាតិកូរ៉េ។ នេះគឺជា ការកហុកពិតណាស់។ ការងារមិនសូវជាមានធ្វើ ប្រាក់ខែទាបហើយ កាតបន្ថយប្រាក់ខែទៀត មិនត្រឹមតែប៉ុណ្ណោះទេ គ្មានទំនួលខុសត្រូវហើយ ត្រូវមកបញ្ឈប់ការងារយ៉ាងងាយៗថែមទៀត។ ទាំងអស់នេះគឺបង្កើតចេញមកពីគោលនយោបាយរបស់រដ្ឋាភិបាលបានដាក់លក្ខខណ្ឌ បែបនេះ ចំពោះពលករប៉ុណ្ណោះ។ បើចំពោះអ្នកវិនិយោគនិងអ្នកបច្ចេកទេសដែលមានកម្រិតខ្ពស់វិញរដ្ឋាភិបាលតែងតែផ្តល់អត្ថប្រយោជន៍ដល់អ្នកទាំងនោះ។ ម្យ៉ាងវិញទៀតបានដកសិទ្ធិ ពីជនចំណាកស្រុកហើយ អោយកន្លែងដែលចូលចូរហើយយ៉ាប់បំផុត។

ឧទាហរណ៍: ពលករចំណាកស្រុកឆ្លងកាត់តាមរយៈ ប្រពន្ធការងារ EPS បានទទួលការស្នាក់នៅតែចំនួន ៣ឆ្នាំប៉ុណ្ណោះទាល់តែមានការទទួលយល់ព្រមពីថៅកែទើបអាចបន្តការស្នាក់នៅបន្ថែមទៀតបាន។ មិនអាច ផ្លាស់ប្តូរ ការងារ បានដោយសេរីទេ។ ដូចនេះហើយកាលពី ឆ្នាំ២០១៥ ក្រុមប្រឹក្សាសិទ្ធិមនុស្សរបស់អង្គការសហប្រជាជាតិ បានរៀបចំឯកសារទាមទាររួចហើយ ថាបើគ្មានការយល់ព្រមពីថៅកែពលករទាំងអស់ក៏អាចប្តូរកន្លែងការងារបាន។ ក៏ប៉ុន្តែ កាលពីថ្មីៗនេះ រដ្ឋាភិបាលបាននាំមក ថាមិនអាចផ្លាស់ប្តូរទីកន្លែងការងារបានទេ បើមករស់នៅ បានចាប់ពីថ្ងៃខែ ទៅប្រាំមួយខែនោះព្រោះ គេចាត់ទុកថា លក្ខណៈ មិនទាន់ស្មើគ្នាការរស់នៅ។ ព្រមទាំងសមត្ថភាព ភាសាកូរ៉េផងដែរ សូម្បីតែចង់បាន វិសាមតិស្រុក ឬ ចូលសញ្ជាតិ ក៏រឹតតែតឹងតែងត្រូវមានការត្រួតពិនិត្យ ចំណាយចំណូលប្រចាំឆ្នាំ របស់ប្តីនិង ប្រពន្ធថែមទៀត។ ទាំងអស់នេះអាចបណ្តោយអោយរងទុក្ខវេទនាចំពោះស្ត្រី រៀបការប្តីកូរ៉េ ពាក់ព័ន្ធនឹងការស្នាក់នៅឈានក្នុងការរងអំពើហឹង្សាថែមទៀត។

ខាងរដ្ឋាភិបាលកូរ៉េទទួលស្គាល់ជនភាសាខ្លួនដែរ។ នៅឆ្នាំ២០១៤ ក្នុងចំណោមប្រទេសនៃអង្គការសម្រាប់កិច្ចសហប្រតិបត្តិការសេដ្ឋកិច្ចនិងអភិវឌ្ឍន៍(OECD) ក្រៅពីប្រទេសកូរ៉េ មានតែ ប្រទេសទៀតទេ ដែលទទួលស្គាល់ ជនភាសាខ្លួន។ បន្ទាប់ពីនោះ មក ប្រទេសកូរ៉េការទទួលស្គាល់ជនភាសាខ្លួនកាន់តែមានកំរិតទាបទៅៗ កាលពីឆ្នាំមុន នៅប្រធានយន្តហោះអ៊ីនធឺណេស្យែល ហេតុការណ៍យ៉ូយ៉ាងជនភាសាខ្លួនទៅលើជនជាតិ អឺរ៉ុប ចំនួន២៨នាក់ លើសពីប្រាំមួយខែនៅក្នុងទីតាំងជំកូចចង្អៀតហើយនិងកង្វះថែមទៀតផង។ ប្រជាពលរដ្ឋនៅសតវត្សរ៍ទី២០ អ្នកតំណាងរាស្ត្របានបញ្ជាក់ចេញនៅការស្តាប់ខ្លឹមសាររើសអើងចំពោះភេទទីបីនោះ មិនមែនជាការចែងទេ។ ដូចគ្នានោះដែរ កាលពីសតវត្សរ៍១៨~១៩ ខាងរដ្ឋាភិបាល បានយកលេសថា មានការបដិសេធន៍ ក្នុងការបង្កើតច្បាប់ការរើសអើង ពីសំណាក់ គណបក្សប្រឆាំង ហើយនិងក្រុមសាសនាគ្រិស្ត មួយចំនួនបានជាពន្យារពេលរហូតមកដល់ពេលនេះ។ កាលពីឆ្នាំ២០១២ ខាងគណៈកម្មាធិការសហប្រជាជាតិការរើសអើងពូជសាសន៍បានកំណត់ថា រដ្ឋាភិបាលកូរ៉េជាជនរលើស ក្នុងការរើសអើងពូជសាសន៍ ហើយបានបញ្ជាក់អោយ មានច្បាប់ផ្តន្ទាទោស។ ដូចនេះហើយគឺត្រូវតែ ឆាប់បង្កើត ច្បាប់ បញ្ឈប់ការរើសអើងពូជសាសន៍។ នៅតាមបណ្តា ក្រៅប្រទេស ក៏កំពុងទទួលរងនូវទង្វើរើសអើងពូជសាសន៍ រាលដាលខ្លាំងទៅៗ ។ការដាក់បញ្ជារ ហាមមិនអោយ ជនជាតិអឺរ៉ុបមិនអោយចូលក្នុងប្រទេស របស់ នាយករដ្ឋមន្ត្រី ធីរ៉ុក អោយមានការបាតុកម្មគ្រប់ទីកន្លែង នៅក្នុងប្រទេសអាល្លឺម៉ង់។

ថ្ងៃទិវាលុបបំបាត់ការរើសអើង ពូជសាសន៍ពិភពលោក នៅតាមប្រទេសនានា មានការធ្វើបាតុកម្មផ្សេងៗ ច្រើនជាងឆ្នាំមុន។ ពួកយើងមានការសាមគ្គីភាពនៅក្នុងសកម្មភាពរួមគ្នាប្រឆាំងនឹងការរើសអើងពូជសាសន៍អន្តរជាតិ។ ហើយនៅក្នុងប្រទេសកូរ៉េ ក៏កំពុងមាន ការរាលដាលផងដែរ។ ការធ្វើបាតុកម្មភ្លើងទៀន ទាមទារអោយ នាយករដ្ឋមន្ត្រីចុះចេញ ពីតំណែង គឺចង់អោយពិភពលោក មានភាពស្មើគ្នានិងល្អប្រសើរឡើង។ ចលនាប្រឆាំងនឹងការរើសអើងពូជសាសន៍វាជាការសំខាន់ក្នុងការបង្កើតពិភពលោកមួយ។